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Dialogue on the future of europe: 
BuilDing a Digital european union1

Az Igazságügyi Minisztérium 2021. június 21-én a Mádl 
Ferenc Összehasonlító Jogi Intézettel (MFI) közösen újabb 
nemzetközi konferenciát rendezett „Dialogue on the future of 
Europe: Building a Digital European Union” címmel. A cél töb-
bek között az  Európa jövőjéről szóló konferenciasorozat-
hoz  való hozzájárulás volt. A  program három panelből állt: 
az első a digitalizáció és a szuverenitás kérdéskörét, a máso-
dik a digitalizáció gazdasági hatásait, a harmadik rész pedig 
az  etikai kérdéseket járta körbe. A  proaktivitás jegyében 
a szervezők már 2020. június 25-én és szeptember 21-én ma-
gas szintű nemzetközi találkozót szerveztek számos elismert 
hazai és külföldi szaktekintély bevonásával. Előtte sor került 
a tavalyi rendezvények stock taking eseményének megtartására 
is. Írásunk a 2021. június 21-i konferencia három kerekasztal- 
beszélgetését foglalja össze röviden. A rendez vényen az állam-
polgárok előzetesen beküldött kérdéseikre is választ kaptak 
a neves előadóktól.

Digitalizáció és szuverenitás

A  konferencia első panelbeszélgetése (Digitalisation and 
sovereignty: how to balance the legitimate interest of both?) 
a szuve renitás és központi hatalom témakörét vizsgálta a digi-
talizáció területén keresztül. Az első kerekasztal-beszélgetést 
Varga Judit igazságügyi miniszter nyitotta meg. Ezt követően 
Mariya Gabriel innovációért, kutatásért, kultúráért, oktatásért 
és ifjúságért felelős biztos, valamint a portugál soros elnökség 
képviseletében Ana Paula Zacarias uniós ügyekért felelős 
állam titkár, Leonardo Cervera Navas igazgató (az  Európai 
Adatvédelmi Biztos helyettese) és Bánki Erik magyar ország-
gyűlési képviselő, a Parlament Gazdasági Bizottságának elnö-
ke szólaltak fel. Az első eszmecserét Tóth Edina európai parla-
menti képviselő moderálta. A beszélgetés témái a digi talizáció 
és szuverenitás közötti egyensúly kérdését vizsgálták.

varga Judit miniszter asszony nyitóbeszédében emble-
matikusnak nevezte, hogy a konferenciának immár má sodik 
alkalommal ad otthont a  Magyar Országgyűlés Dele gációs 
Terme, szimbolizálva a nemzeti parlamentek sze repének fon-
tosságát az Európa jövőjéről szóló konferencián (is). Elérke-
zett a történelmi pillanat, hogy Európa újra felfedezhesse gyö-
kereit és a  nemzetek kezdeti együttműködésének szellemét. 
Kifejtette, hogy „nemzedékünk kötelessége megőrizni örök

1 A konferencia-összefoglalót készítették: Bólya Boglárka helyettes 
államtitkár (IM), Gát Ákos Bence főosztályvezető (IM), Kiss Lilla Nóra 
vezető kormánytanácsos (IM), Dornfeld László kutató (MFI). 

ségünket, miközben haladunk a  folyamatosan változó jövőbe”. 
Véleménye szerint „tag államként mi írjuk az Európai Unió tör
ténetét”. Euró pá nak a digi talizációval a közjót kell szolgálnia, 
bizto sítva, hogy a Digitális Európai Unió a polgárokért mű-
ködjön. A  szuve renitást – amely a  „cselekvés szabadságát és 
a  saját sorsunkról való döntés lehetőségét” jelenti – biztosíta-
nunk kell a digitális világban is. A közösségi média növekvő 
befolyással bír: magában hordozza a szólásszabadság elősegí-
tését, azonban veszélyekkel is jár (pl. adatsértések). Közös 
eredményeink: a szólásszabadság, a digitális függet lenség, eze-
ket védendő az  Igazságügyi Minisztérium tavaly létre hozta 
a  Digitális Szabadság Bizottságot. Előadásában korunk talán 
legnagyobb kihívásának jelölte a technológia irányításának ké-
pességét.  Egyre több ország (például Német ország, Franciaor-
szág, Lengyel ország) és szervezet (mint például az EU) ismeri 
el a közösségi média szabályozásának sürgősségét. Ezért üdvö-
zöltük, hogy 2020 végén az Európai Bizottság két jogalkotási 
javaslatot terjesztett elő (DSA, DMA), azzal a céllal, hogy egy-
séges szabályrendszert hozzon létre a  közösségi média szá-
mára. Záró gondolataiban kifejtette, hogy „Európának példát 
kell mutatnia, és a  digitális szabadság korában az  alapvető 
 jogok védelmének úttörőjévé kell válnia. Egy okos világban okos 
Uniót kell építenünk!” 

Mariya gabriel kutatásért, innovációért, oktatásért, kul-
túráért és az ifjúságért felelős európai biztos beszédé ben meg-
erősítette, hogy Európa csak erőinek összefogásá val  juthat 
a  digitális átmenethez. Szükségesnek tartja az  új  techno-
lógiák ba és az innovációba való beruházást. A gazdasági ver-
senyképesség és a  technológiai szuverenitás megszerzése 
kulcsfontosságú az  integráció szempontjából. Ismertette 
az Európai Innovációs Tanács célját a finanszírozási hiányok 
leküzdésében. A  hétéves költségvetéséből jelentős rész jut 
a digitalizációra. Az  Inno vációs Alap blokkoló kisebbséggel 
rendelkezik olyan projektek esetében, amelyek erős bizton-
sági elemeket tartalmaznak. Hozzátette, hogy a Bizottság elő-
készíti a  talajt egy páneurópai innovációs ökoszisztémá-
nak, amely összekapcsolja a nemzeti és a helyi rendszereket. 
Kiemelte a  helyi, digitális és a  mély technológiai innovációs 
ökoszisztémák összekapcsolásának jelentőségét. Példaként 
az idei Future Unicorn Award győztesét, a magyar Oncompass 
Medicinet említette, amely kifejlesztett egy AI-alapú orvosi 
szoftvert a  betegek célzott rákterápiájának megválasztására. 
Ezek szinergiákat, új technológiákat, szol gáltatásokat és kész-
ségeket hoznak létre. 

ana Paula zacarias, portugál uniós ügyekért felelős 
állam titkár a konferencia első plenáris ülését idézte fel beszéde 
kezdetén. Emlékeztetett rá, hogy a kettős zöld és digitális át-
menet (tehát a digitális világ fenntarthatósága) kérdését több 
polgár is felvetette. Megbízható és versenyképes digitális világ-
képet tűzött ki célul. Utalt Gabriel előadására, amelyben a biz-
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ezért nem tudnak kiigazodni az online térben. Záró gondola-
taiban elmondta:  Európa  gazdasági újraindítása során felada-
tunk feltárni, hogyan tehetjük ellenállóbbá a  gazdaságot 
a digita lizációval. 

a Digitalizáció gazDasági hatásai

A második panelben („Digitalisation and businesses: the 
future of European competitiveness?”) a  beszédek a  digitális 
versenyképességet mutatták be. Első előadóként György 
 László gazdaságstratégiáért és szabályozásért felelős államtit-
kár (ITM) szólalt fel, majd a DG Grow üzleti szektor digita li-
zá ció jáért felelős igazgatója, Valentina Superti ismertette 
a  Bizott ság terveit és intézkedéseit. A  kerekasztal-beszélge-
tésben az  állami szféra mellett a  gazdasági szereplők is fel-
szólaltak, többek között Josephine Wood (EuroHPC), Fitori 
 Erzsébet (Vodafone), Nyers Balázs (SAP) és Marie-Theres 
Thiell (a  Magyar–Német Kereskedelmi Kamara alelnöke) 
 Böszörményi Nagy Gergely (a BrainBar alapítója) moderálá-
sa mellett.

A konferencia második paneljében a digitalizáció gazda-
sági hatásairól beszélgettek az előadók, kiemelve a gazdasági 
élet szereplői, az állam és az EU feladatait. Alapvetően min-
den előadó egyetértett abban, hogy Európa nagy lemaradás-
ban van ezen a  téren a  világ több részétől – elsősorban 
az  Egyesült Államoktól és Kínától –, és ennek okait, illetve 
a  lehetséges megoldásokat kutatták. Az egyik nagyon fontos 
tényező a digitalizációhoz szükséges infrastruktúra fejletlen-
sége, amely jelentős fejlesz téseket és forrásokat igényel majd 
a jövő ben, ha erre sikeres digitalizációs programokat akarunk 
építeni.

györgy lászló, az  Innovációs és Technológiai Minisz-
térium gazdaságstratégiáért és szabályozásért felelős állam-
titkára megállapította, hogy a  magas sztenderdek jelentősen 
növelték a polgárok életszínvonalát, ugyanakkor komoly gaz-
dasági hátrányt jelentenek a  vállalkozások számára, amire 
figye lem mel kell lenni a  támogatások során. Az  előadó fel-
vetése szerint új versenyjogi és adatvédelmi szabályokra van 
szükség, amelyek lehetővé teszik nagy európai digitális cégek 
kialakulását. Emellett erőteljes ipari bázis és infrastruktúra is 
szükséges, amely a  stratégiai autonómia alapja. Kiemelte 
 továbbá, hogy az  ellenséges felvásárlásokat meg kell akadá-
lyozni. A KKV-k digitalizációja során praktikus példák kelle-
nek, mint például a hazai Modern Mintaüzemek program.

valentina superti, az Európai Bizottság Belső Piaci, Ipar-, 
Vállalkozás- és KKV-politikai Főigazgatóságának főigazgatója 
előadásában kiemelte, hogy a  digitális megoldásokba fektető 
vállalkozások nagyobb eséllyel maradnak sikeresek, mint azok, 
amelyek nem használják a digitalizációban rejlő lehetőségeket. 
A közpénzek mellett a magántőke bevonása is feltétele a siker-
nek a PPP-modellben. Beszélt arról, hogy az  Európai Bizottság 
három pillér alapján támogatja a digitalizációt: a Digitális Irány-
tű elfogadása, digitális átalakulási ütemtervek, amelyeket szek-
torok szerint dolgoznak ki, valamint az átalakító kezdeményezé-
sek, például helyi digitális platformok.

tos rámutatott, hogy a  digitalizáció eszköz az  EU gazdasági 
fellendülésének elősegítésére. Kiemelkedő cél egy jól működő 
egységes piac és e-piac létrehozása. A  járvány leküzdésében 
a közszolgáltatások működtetése fontos volt. Az előadó hang-
súlyozta, hogy nagyobb inno vációra és autonómiára van szük-
ség az  európai értékláncokban. Ugyancsak szükséges jobb 
kiberbiztonsági ökoszisztéma, amely biztosítja az EU függet-
lenségét. Emlékeztetett arra, hogy a portugál elnökség a digi-
talizációra és a digitális kész ségekre nagy hangsúlyt fektetett. 
A  biztonságos digitális identitás megteremtése szintén része 
volt az  elnökség napi rendjének. Az  előadó hangsúlyozta 
a  belső piac elmélyítésének fontosságát és az adatok védel mé-
nek biztosítását. 

leonardo cervera navas, az Európai Adatvédelmi Biztos 
Hivatalának igazgatója leszögezte, hogy a digitális szuvereni-
tás nem jelenti a  digitális protekcionizmust. Alternatívákról 
szól, valamint arról, hogy autonóm módon tudjuk meghatá-
rozni szabályainkat. Rámutatott, hogy az EU nem tud elzár-
kózni a  világ többi részétől, és hogy a  digitális szuverenitás 
megőrzéséhez nem szükséges a személyes adatok EU-ban tar-
tása. Az EU digitális értékvezetésének koncepciója arra törek-
szik, hogy az értékeket inspirálja és világszerte nép sze rűsítse. 
Az adatkezelőknek hatáskörrel kell rendel kezniük a felhaszná-
lási feltételek tárgyalására és vál toztatások köve telésére. 
Az  előadó beszámolt két közelmúltbeli vizs gálatról is. Ki-
fejtette: nincs globális nemzetközi egyez mény, amely a szemé-
lyes adatáramlás kérdésével foglalkozik. Emellett emlékezte-
tett az Európai Unió Bírósága 2020. júliusi ítéletére, amely ér-
vénytelenítette az adatvédelmi pajzsot (Privacy Shield) az EU 
és az USA közötti adatátvitel során. Üdvözölte a transzatlanti 
kapcsolat új lendületét, és reményét fejezte ki a  fenntartható 
megoldás iránt. Az  európai adat védelmi biztos támogatja 
az USA-val és más harmadik országokkal folytatott párbeszé-
det és a digitális szuverenitás eléréséhez szükséges kezdemé-
nyezéseket. Hangsúlyozta, hogy az  adatok lokalizálása nem 
lehet öncél.

Bánki erik magyar országgyűlési képviselő, az  Ország-
gyűlés Gazdasági Bizottságának elnöke előadásában a korona-
vírus gazdasági hatásairól és azok enyhítéséről beszélt. 
A  Covid19 az  e-kereskedelem növekedéséhez és a  digitális 
átalakulás felgyorsulásához vezetett. Azok a  fogyasztók és 
vállalkozások, akik – illetve amelyek – képesek voltak digita-
lizálódni, nagyban elősegítették a világjárvány okozta gazda-
sági visszaesés enyhítését. A válság alatt felgyorsuló digitális 
átalakulás folyamatára nem minden vállalkozás és fogyasztó 
volt fel készülve. A tagállamok kormányai több válságenyhítő 
gazda sági csomaggal segítették a kis- és középvállalkozásokat 
(KKV-k), ugyanakkor a  járvány több szférában a már eleve 
előnyösebb helyzetben lévő nemzetközi óriásvállalatoknak 
kedvezett. A  válság talán legnagyobb nyertesei a  digitális 
óriás platformok voltak, többen megerősítették piaci uralko-
dó szerepüket. Álláspontja szerint ahhoz, hogy az  európai 
KKV-k hosszú távon a digitalizáció nyertesei lehessenek, át-
fogó stratégiára van szükség. A válság rámutatott, hogy ösz-
tönözni kell az e-kereskedel met, ebben a keresleti és kínálati 
oldalt egyaránt fel kell készíteni a  digitális átalakulásra. 
Európá ban ma is több millió polgár digitális írástudatlan, 
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Az előadások többek között a digitalizációval kapcsolatos jogi, 
szabályozási és etikai kérdéseket vizsgálták. 

lennart Brant, a  Zeppelin Egyetem Vezetői Kiválósági 
Intézetének vezetője arra mutatott rá, hogy a  jövő tech no-
lógiáját a jelen etikai szabályai alapján megítélni és szabályozni 
káros, ugyanis ez akadályozza annak az új etikának a kialaku-
lását, amely a társadalmi helyzet változásából mindig is eredt. 
Az etika rendszerint követi a társadalom anyagi keretrendsze-
reit. „Véleménye szerint” a  zsidó-keresztény értékrend állandó 
alapot ad az új etika kialakulásához, amely alapján teljes bizo-
nyosságot nyerhet majd az új technológiák szabályozása. Pél-
daként a genommódosított embereket (mint lehetséges új em-
beri alfajt) és a  harci robotokat említette, amelyek esetén 
a jelen legi etika nem szolgál megoldással, de egy új etika meg-
oldást jelenthet.

Koltay andrás professzor, a  Nemzeti Közszolgálati 
Egyetem rektora az online-platformok és a szólás-, valamint 
sajtószabadság kapcsolatát vizsgálta, rámutatva arra, hogy 
ezeknek a platformoknak nincs erkölcsi kötelezettségük a köz-
szolgála tiságra. Belső szabályaik ugyan vannak, de hiányoz-
nak belőlük az  eljárási garanciák, amire jó példa Donald 
Trump volt amerikai elnök letiltása. A szabályozási lehetősé-
gek közül az ön- és társszabályozást emelte ki. A tagállamok-
nál két megoldás látszik körvonalazódni: az egyik az illegális 
tartalom eltávolítására (pl. Németország), a másik a szólássza-
badság védel mére (pl. Lengyelország) fókuszál.

stump Krisztina, az Európai Bizottság Tartalmak, Tech-
nológiák és Kommunikációs Hálózatok Főigazgatósága 
Audio vizuális és Médiapolitikai Egységének felelős főigazga-
tó-helyettese szintén a  szabályozási kérdésekkel foglalkozott, 
azonban egészen más szempontból, a dezinformáció irányá-
ból közelítve. Az EU már 2016 óta igyekszik szabályozás alá 
vonni ezt a  jelenséget, eddig az  önszabályozást alkalmazva, 
amely azonban a  digitális szolgáltatások egységes piacáról 
 szóló rendelet (DSA) elfogadása után társszabályozássá lép 
elő. A dezinformációs tartalmak esetén elsősorban a pénzügyi 
ösztönzőket kell megszüntetni. Kiemelte továbbá, hogy ezen 
tartalmakat nem ellehetetleníteni kell, hanem ellenőrzés 
alá vonni. 

christopher Markou, a  Cambridge-i Egyetem Jogi Kará-
nak docense a jogászok számára igen kényes témának számító 
mesterséges intelligencia ítélkezésbe való bevonásának lehető-
ségeiről beszélt. A kérdés: el tudjuk-e érni azt a pontot, hogy 
a bíró által figyelembe vett összes szempontot a gép is értékelni 
tudja majd. Már Gottfried Leibniz 17. századi matematikus be-
szélt arról, hogy a  jog ideálisan a  matema tikához hasonlóan 
épül fel,  kiszámítható eredményt adva, ugyanakkor ilyen dön-
tést hozni szinte lehetetlen. Utalt még Neumann Jánosra, aki azt 
mondta, hogy a technológia a szingularitás felé tart olyan sebes-
séggel, hogy az emberiség nem tud vele lépést tartani. A dönté-
sek automatizálása a  jogi nyelv romlásához és a  sztenderdek 
csökkenéséhez vezet, mivel azt közelíteni kell a gépek bináris 
nyelvéhez. Álláspontja szerint ezért nem szabad hagyni, hogy 
csak a  jog betűjét alkalmazzuk annak szellemével ellentétben. 
Ezért szükség van átléphetetlen vörös vonalra ezen a területen. 

Josephine Wood, az EuroHPC vezető programfelelőse be-
számolt róla, hogy az  EuroHPC 33 részt vevő állammal és 
két  magánszektorból érkezett támogatóval elindult európai 
PPP, amelynek célja szuperszámítógépek beszerzése és mű-
köd tetése. Nyolc szuperszámítógép beszerzése van folya-
matban, ezek számítási kapacitásának az adatok elemzésében 
lehet nagy szerepe. Mindezek mellett képzéseket is indítanak, 
hogy a megfelelő szakembergárda is rendelkezésre álljon.

Fitori erzsébet, a Vodafone csoport EU-ügyek és kapcso-
latok csoportvezetője négy fontos kérdést feszegetett az  elő-
adásában: az első a politikai ambíció, a második az akadályok 
leküzdése, a harmadik a hiányosságok felmérése, míg a negye-
dik az ajánlások a digitális szakadék áthidalására. Politikai té-
ren kiemelte a  magas szintű szakpolitikák és a  PPP-forma 
szükségességét, míg a  céloknál az  infrastruktúra fejlesztését, 
amely minden más lépés alapja. Fontos célként határozta meg 
a vidéki összekapcsolhatóság kialakítását, mivel az EU polgá-
rainak 30%-a ezekben a térségekben él, és enélkül digitális sza-
kadék alakulhat ki.

nyers Balázs, az SAP Labs Hungary operatív vezérigazga-
tója kiemelte az új technológiák elengedhetetlen szerepét ab-
ban, hogy a pandémia alatt is tovább tudtak működni a vállal-
kozások. Míg a fejlesztések terén Kína globális vezető szerepre 
tör hatalmas belső piacára támaszkodva, és az amerikai cégek 
is sokat profitáltak a  liberális gazdaságpolitikából, addig 
 Európa nagyon lemaradt, és lassan reagál. A lemaradásra pél-
daként hozta az elégtelen vakcinafejlesztést az európai cégek 
részéről, valamint az uniós zöld útlevél bevezetését, amit meg-
késettnek nevezett. A  fejlesztéseket nem tagállami, hanem 
uniós szinten lehet végrehajtani, hiszen a tagállamok egyedül 
nem versenyezhetnek Kínával vagy az Egyesült Államokkal.

Marie-Theres Thiell, a  Német–Magyar Ipari és Keres-
kedelmi Kamara alelnöke előadásában hangsúlyozta, hogy 
a  nagyobb digitalizáció sokszor jobb hatékonyságot ered-
ményez, de befektetést is szükségessé tesz. Elmondta, hogy 
a digitális ügyintézés lehetőségét sokszor az ügyfelek várják el 
a  közművektől. Kiemelte továbbá a  digitális készségek okta-
tásának fontosságát. Ezen a téren az idősebbekre is tekintettel 
kell lenni.

a Digitalizáció társaDalMi hatásai 

A  harmadik kerekasztal-beszélgetés („Digitalisation and 
European citizens: how to ensure an ethical transition?”) 
az   előző két konferenciához hasonlóan az Akadémia szerep-
lőit vonta be a  digitalizáció és európai polgárok témakörét 
vizsgáló diskurzusba. Előadást tartott Koltay András, az NKE 
rektora, Lennard Brand, Christopher Markou, Michel 
Cannarsa Professzor, és végül Stump Krisztina osztályvezető 
(Európai Bizottság). A  szakmai beszélgetést Sulyok Már-
ton  (közjogi műhelyvezető MCC, adjunktus SZTE ÁJK) 
 moderálta. 

A  harmadik panel előadói a  digitalizáció hosszú távú 
–  egyelőre beláthatatlan – társadalmi hatásait járták körbe. 
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a  legfontosabb gondolatok az  infrastruktúra fejlesztését 
 várták el. A fejlesztések során tekintettel kell lenni a vidéki la-
kosságra, és támogatni kell a vidéki infrastruktúra kiépítését, 
nehogy digitális szakadék alakuljon ki a város és a vidék kö-
zött. Nem elhanyagolható a KKV-k szerepe, amelyek az euró-
pai gazdaság gerincét alkotják, és – szemben az amerikai vagy 
 kínai digitális cégekkel – nehezebben alkalmazkodnak az  új 
kihívásokhoz. A digitalizáció a KKV-knek nemcsak pénzkér-
dés, hanem a megfelelő modelleket is ismertté kell tenni. Erre 
példa Magyarország Modern Mintaüzemek programja. Fon-
tos az oktatás, a digitális készségek fejlesztése, amely az  idő-
sebbek számára is kulcsfontosságú. A szabályozás terén figye-
lemmel kell lenni arra, hogy a magas sztenderdek pluszköltsé-
get jelentenek a vállalkozások számára, és ez versenyhátrány-
ba hozzák őket a  globális piacon. Az  előadók egyetértettek 
abban, hogy a  digitalizáció sikere csak az  állami és magán-
szektor együttműködésével, PPP-modellben garantálható. 
A  harma dik panel a  digitalizáció társadalmi hatásait járta 
 körbe. Az etikai megközelítés fontosságát illetően eltérő véle-
mények voltak, így akadt előadó, aki inkább megvárná azt, 
amíg a technológia megteremti az új etikai kereteket, míg má-
sok elébe mennének a  problémának. A  szabályozás terén 
az  online-platformok és a  dezinformáció határozta meg 
az előadásokat. Európában az ön- és társszabályozás terjedt el 
megoldásként. Két előadás foglalkozott a mesterséges intelli-
gencia szabá lyozásával. Az előadók szerint a hatékonyság nö-
velése mellett tekintettel kell lenni a technológia veszélyeire is. 
Ez  különösen igaz a  jogi területen alkalmazott mesterséges 
intelligenciára, amely kecsegtető elképzelés lehet egy matema-
tikához hasonló és kiszámítható jog megteremtésére, ugyan-
akkor a jogi sztenderdek csökkenéséhez is vezet. A fő kérdés 
volt, hogy a  jog betűje alkalmazható-e annak szellemisége 
 ellenében.

Michel cannarsa, a Lyoni Katolikus Egyetem Jogi Kará-
nak docense alapvetően a mesterséges intelligencia szabályo-
zását boncolgatta, rámutatva arra, hogy bár a  haté konyság 
növel hető általa, a  kockázatokat jogi és etikai szem pontból 
mérlegelni kell. Ez  egyrészt a  fejlesztők felelős sége kellene, 
hogy legyen, másrészt kiemelte azt is, hogy a  jogászoknak 
tanul niuk kell az új technológiákról, hogy ne a technológia ha-
tározza meg a jogot.

ÖsszeFoglalás

A  nemzetközi konferencia megszervezésével Magyar-
ország folytatta a 2020. június 25-én és szeptember 21-én el-
indított hazai Európa jövőjéről szóló konferenciasorozatot, 
amely a  2021. május 9-én elkezdett uniós szintű párbeszéd 
részét is képezi. A  konferencia megmutatta, hogy Magyar-
ország a  digitalizációhoz kapcsolódó kérdésekben is képes 
magas szintű európai politikusokat és szaktekintélyeket moz-
gósítani. Magyarország szerepvállalását erősíti, hogy az uniós 
intézmények által szervezett konferenciasorozat elindítása 
egy évet tolódott, miközben hazánk három magas szintű ese-
mény sikeres megszervezésével büszkélkedhet. 

Az  első kerekasztal-beszélgetésben a  szuverenitás és 
a digitalizáció nyújtotta lehetőségek és kötelezettségek kérdé-
sét járták körül az  előadók. Egyetértettek abban, hogy 
a  digitalizáció számos lehetőséget, idő- és költséghatékony 
megoldást nyújthat, azonban fel kell készülni az online-tér ve-
szélyeire is mind az adatvédelem, mind az információbizton-
ság tekintetében. Ennek körében az  előadók beszámoltak 
az  állam, az  Európai Unió és a  közösségimédia-platformok 
szerepvállalásának egyes kérdéseiről. A  második panelben 


